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دیدار برجامی  مرکل و بایدن
یک مقام دولتی آلمان از دیدار دوجانبه صدر اعظم آلمان و رئیس جمهور 

آمریکا درباره مذاکرات توافق هسته ای ایران خبر داد.
به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری رویترز، یک مقام دولتی آلمان گفت، 
آنگلا مرکل صدر اعظم آلمان آخر این هفته در حاشــیه نشست جی - ۲۰ با 

جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا دیدار خواهد کرد.
مرکل همچنین از اولاف شــولتز جانشین احتمالی اش دعوت کرد در این 
مذاکرات دوجانبه با رهبران دیگر کشورها حضور داشته باشد که شامل دیدار 

و گفت وگو پیرامون گفت وگوهای هسته ای خواهد بود.
جیک ســالیوان، مشاور امنیت ملی کاخ سفید روز پنج شنبه اعلام کرد جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا که قرار اســت در نشست سران ۲۰ در رم شرکت 
کند قرار است درخصوص  گستره ای از مسائل از جمله مسئله ایران با برخی از 
رهبران حاضر در نشست به گفت وگو بپردازد. او قرار است با سران سه کشور 

فرانسه، انگلیس و آلمان در این باره دیدار کند.

ویژه

هاآرتص فاش کرد
نقشه اسرائیل برای سخت کردن زندگی ایرانیان

هاآرتص چاپ تل آویو نوشــت که هدف جدید اســرائیل، دشوارتر کردن 
زندگی ایرانیان اســت. به نوشــته این روزنامه اسرائیلی ، حمله سایبری اخیر 
به پمپ بنزین های ایران نشــان از استراتژی جدید اسرائیل برای مهار برنامه 

هسته ای ایران دارد: سخت تر کردن زندگی روزمره ایرانیان.
حتی اگر اســرائیل عامل این حمله سایبری که در روز سه شنبه ده ها هزار 
راننده ایرانی را آزار داد، نبود، این حمله با آخرین استراتژی نهادهای امنیتی 
تل آویو علیه برنامه هســته ای ایران همراه است که آن، بهره برداری از سبک 

زندگی طبقه متوسط ایران است.
مقامات امنیتی اســرائیل اخیراً هدف خود را متوجه افکار عمومی ایران یا 
حداقل طبقه متوســط شهری تحصیلکرده کرده اند چراکه آنها را نقطه ضعف 
تهران می دانند. اسرائیل بر این باور است که این گروه تحمل آسیب به کیفیت 

زندگی خود را آنچنان ندارد.
یک منبع دیپلماتیک اخیرا تأیید کرد که مقامات اسرائیلی تصمیم گرفته اند 
از ویژگی »تزفونبونی« )اصطلاحی عبری و منفی برای ساکنان شمال تل آویو 
که ثروتمند و لوس تلقی می شــوند( طبقه متوســط شهری پرجمعیت ایران 

استفاده کنند.
وی گفت که مقامات اسرائیلی دریافته اند که طیف شهرنشین تحصیلکرده 
از بیان مواضع خود نمی ترسند و زمانی که آرامش نسبی زندگی خود را تهدید 

می کنند، ساکت نمی نشینند.
یک مقام ارشد اسرائیلی اخیراً گفت که مشکلات روزانه برای تهران مسئله 
آفرین شــده است و حمله سایبری روز سه شنبه که بر ۴۳۰۰ پمپ بنزین در 

سراسر کشور تأثیر گذاشت، آخرین نمونه ی آن است.

روایت شرمن از تاثیر نوه دار شدن خودش و عراقچی 
بر روند مذاکرات برجامی

معــاون وزیر امــور خارجه آمریکا و مذاکره کننده ارشــد این کشــور در 
مذاکرات هسته ای در دولت باراک اوباما در گفت وگویی به برخی از جزئیات و 
حواشی مذاکرات هسته ای ایران با قدرت های جهانی که به انجام شدن توافق 

هسته ای در ۲۰۱۵ منجر شد، پرداخت.
به نوشــته نشریه فارن پالیســی، وندی شــرمن معاون وزیر امور خارجه 
آمریکا که در دولت اوباما و در دوران مذاکرات هســته ای، مذاکره کننده ارشد 
این کشــور بود، در گفت وگویی در یکی از پادکســت های فارن پالیسی به نام 
Negotiators، گفت: آمریکا در هر نشست رسمی می گفت ایران نباید هیچ 
گونه تاسیســات و تجهیزاتی برای غنی سازی داشــته باشد چون غنی سازی 
روشی بود که در آخر از پلوتونیوم برای ساختن سلاح هسته ای مورد استفاده 
قرار می گیرد. ما می خواســتیم برای همیشــه جلــوی آن را بگیریم و چنین 

مراکزی را ببندیم.
شرمن در این راستا افزود: رئیس جمهور]باراک اوباما[ به این نتیجه رسیده 
بود که آدم هــا نمی توانند آن چه آموخته اند را از ســر بیرون کنند. به همین 
خاطر در نظر داشــت ایران یک برنامه هســته ای بسیار کوچک، محدود شده 
و غیرنظامی داشته باشــد که در مقررات عدم اشاعه تسلیحات هسته ای مجاز 
است، البته اگر نظارت و راستی آزمایی سختی از سوی آژانس بین المللی انرژی 

اتمی بر آن حاکم می بود.
او در ادامه این گفت وگو با اشــاره به این که طرف ایرانی مذاکره اصرار بر 
مکتوب کردن نتایج مذاکرات داشــتند تا بتوانند در بازگشت به تهران آن ها را 
برای بررسی ارائه دهند، بیان کرد پس از هر دور از مذاکرات تمامی پیش رفت ها 
و نتایجی که به آن رســیده بودند، پیش از نهایی شدن به صورت مکتوب در 

می آمد و طرفین مذاکرات آن ها را به دقت بررسی می کردند.

سرنوشت کودکان و نقش دستگاه دیپلماسی
 در مقابله با پدیده کودک سرباز

حسین محمدی 

وزارت امــور خارجه با هماهنگی دیگر دســتگاه های مرتبط باید از طریق 
دولت عراق، ترکیه و مقامات اقلیم کردســتان، بازگشــت کــودکان مناطق 

کُردنشین ایران یا پیکر آنها را پیگیری کند.
  در ابتدای این گفتار باید به مفهوم »کودک ســرباز« بپردازیم، این پدیده 
نامبارک به سوءاستفاده یا بهره کشــی از کودکان توسط دولت ها و گروه های 

ستیزه جوی ضد دولتی اشاره دارد
استفاده از افراد زیر ۱8 سال در گروه های شبه نظامی مسلح در کشورهای 
مختلف در قالب کودک  سرباز امری مذموم و مغایر با قوانین بین المللی است.

اما بر اساس گزارشات متعدد، کودکان مناطق کُردنشین به زور ربوده یا به 
شــیوه های مختلف فریب داده می شوند تا در نهایت در گروه PKK یا شاخه 
ایرانی آن یعنی پژاک، برخلاف قوانین بین المللی و اضول حقوق بشری در آن 

گروه ها مورد بهره کشی های مختلفی قرار گیرند.
گروه PKK و پژاک از کودکان در موضوعاتی چون حمل اســلحه، توزیع 
موادمخدر، پوشش عملیات های تروریستی و دیگر موارد بهره کشی می کنند .

در این راســتا، بســیازی از قربانیان این سیاســت مذمــوم و نامبارک به 
کارگرفته شده از ســوی گروه های فوق الذکر که در مناطق کُرد نشین ایران 
زندگی می کنند نسبت به ناپدید شدن فرزندانشان نگران هستند و بنا به گفته 

خودشان نمی دانند به کجا شکایت خود را ببرند .
مردم مناطق مرزی و کُردنشین معنقدند اگر این اتقافات در سطحی بسیار 
خفیف تر و کمتر در تهران و یا شهرهای بزرگ ایران رخ داده بود، رسانه ها و 

مسئولین به آنها توجه می کردند.
توضیه جدی این گفتار پیگیری حقوقی این مســاله از سوی دستگاه های 
مســئول از جمله قوه قضاییه، وزارت امورخارجه، مجلس شــورای اسلامی و 

دستگاه های انتظامی، نظامی و امنیتی است.
در این میان نقش دســتگاه دیپلماسی به عنوان دیده بان امور برون مرزی 
کشور بسیار تاثیرگذار  خواهد بود و امیدواریم مسئولین این دستگاه در دولت 
سیزدهم در چارچوب احقاق حقوق مردم مناطق مرزی و شهرهای کردنشین 

اقدامات لازم و مستمری را انجام دهند. 
وزارت امور خارجه می تواند و باید با هماهنگی دیگر دســتگاه های مرتبط 
از طریق دولت عراق، ترکیه و مقامات اقلیم کردســتان، بازگشــت این افراد 

)کودکان ربوده شده توسط پ.ک.ک و پژاک(  یا پیکر آنها را پیگیری کند. 
گروه های PKK و پژاک نیز هر جنگ و نزاعی با هر دولتی دارند، نباید از 
کودکان اســتفاده کرده و به همین راحتی و بدون پرداخت هزینه آن، قوانین 

و حقوق انسان ها را نقض کنند. 
امیدواریــم حامیان عربــی این گروه های تروریســتی و به خصوص آمریکا 
که خود را مدافع حقوق بشــر می نامند از مســیر اشــتباهی که سالهاست به 
واســطه آن حقوق ملت ها و دولتهای بســیاری را مورد تعــرض قرارداده اند، 
 دســت برداشــته و اقداماتی در چارچــوب عقلانیت و قوانین بیــن المللی

 انجام دهند.

استراتژیک

رویداد

حقوق بشر

همایش تاثیر تحولات جمهوري آذربایجان و حکومت 
طالبان بر امنیت ملي ایران صبح پنج شنبه ششم آبان در 
محل وزارت کشور با حضور 6۵ نفر از دبیران کل احزاب و 
سخنراني ۲۰ دبیرکل از فراکسیون هاي اصولگرا، مستقل 
و اصلاح طلب و دکتر موسوي مدیرکل آسیاي غربي وزارت 
خارجه و آقاي اســلامي  مدیرکل سیاسي وزارت کشور به 
ریاســت دبیرکل حزب مردم ســالاري و رئیــس کمیته 

بین الملل خانه احزاب برگزار شد.
در پایان این مراسم دکتر مصطفی کواکبیان ۱۰ نکته 
را به عنوان جمع بندي سه فراکسیون عضو خانه احزاب به 

شرح زیر بیان کرد:
در ابتــدا بایــد از همــکاري وزارت کشــور و حضور 
دبیران کل محترم احزاب تشــکر کنم. در اینجا به عنوان 
جمع بندي دیدگاه هاي مطرح شده در این همایش۵ نکته 
را در مورد تحولات جمهوري آذربایجان و ۵ نکته در مورد 

حکومت طالبان بیان مي کنم:
در مــورد تحولات جمهوري آذربایجــان به بحث هاي 
فضاي مجــازي کاري نداریم؛ بحث امنیت ملي و تمامیت 
ارضي و  اســتقلال خودمان مطرح اســت که باید به آن 

توجه شود.
اولین نکتــه این که ما مي خواهیم برادرانه با جمهوري 
آذربایجــان همــکاري کنیــم و اصلا بحــث خصومت و 
کینه توزي مطرح  نیســت و روابط تیره و تار نمي خواهیم 
با این کشــور داشته باشــیم و البته به بحث هاي تاریخي 
هم نمي پردازیم اگر بنا به بحث هاي تاریخي باشــد حرف 
براي گفتن زیاد اســت و قطعا این دیگران هستند که کم 

خواهند آورد که به آن نمي پردازیم. 
نکتــه دوم اینکه هیچ آذري در ایران نمي گوید که من 
اول آذري هســتم بعد ایراني بلکــه همه آنان اول خود را 
ایراني مي دانند بعــد آذري. لذا من از همین جا به جناب 
آقاي رجب طیب اردوغان مي گویم که شــما خیلي غصه 
آذري زبانان ایــران را نخورید و بحث هاي تجزیه طلبانه را 
مطــرح نکنید.  بنده در مجلس دهم بودم و اگر جمهوري 
اسلامي  از شــما حمایت نمي کرد؛ شما  اردوغان هم آنجا 
نمي توانستي حکومت  نمایي؛کودتایي که در آن زمان علیه 
اردوغان شــکل گرفت فقط جمهوري  اسلامي  بود که از او 
حمایت کرد حتي عربســتان و دیگران همه شــما را رها 
کرده بودند بنابراین باید قدرشــناس باشــید بنابراین اگر 
هرگونــه بحث هاي تجزیه طلبانه و پان ترکیســتي و امثال 
اینها مطرح شــود  احزاب کشور آن را محکوم مي کنند و 
هرکس به آن دامن بزنــد مطمئنم منافع منطقه و منافع 

ملت ایران را نمي خواهد.
نکته سوم اینکه  الهام علي اف یا حکومت فعلي آذربایجان 

اگر مي خواهد نرد عشق ببازد به رژیم صهیونیستي یا نبازد 
این مســائل داخلي آنها اســت و به ما مربوط نیست اما 
اگر احساس شــود پایگاه رژیم صهیونیستي در آنجا علیه 
جمهوري اســلامي  ایران فعالیت مي کند حتما حســاس 
مي شــویم و حتماً موضع خواهیم گرفت و اگر پهپادها و 
پایگاه هــا بخواهند علیه منافع ملي مــا عمل کنند، ملت 
ایران ســاکت نخواهند نشست و  حساسیت خود را نشان 
خواهنــد داد و احزاب هم در ایــن زمینه موضع خواهند 

گرفت و تقویت مواضع نظام را خواهان هستند.
نکته چهارم: همکاري با جمهوري آذربایجان در رابطه 
با رژیم حقوقي دریاي خزر براي ما مطرح است؛ اگر دولت 
آذربایجان بخواهد به ســوي دیگر کشورها سوق پیدا کند 
و به ســوي دیدگاه هاي دیگــر در این زمینه برود قطعاً ما 
موضع خواهیم گرفت و اینکه کنوانســیون رژیم حقوقي 
هنوز هم نهایي نشــده اما امضا شــده و باید با همکاري 

جمهوري آذربایجان قطعي شود.
و آخریــن نکته بحث روابط اقتصادي ما اســت؛ اینکه 
اگــر راه ما با اروپــا را به هر طریقي بخواهیــد ببندید و 
ســخت گیري هایي در خصوص ترانزیــت کامیون هاي ما 
داشــته باشــید و یا از آنها بخواهید عــوارض غیرمنطقي 
بگیرید قطعاً ما از راه هــاي دیگري مي توانیم ارتباط خود 
را بــا اروپا از طریــق  دریاي خزر برقــرار نماییم از جمله 
ارمنســتان و... بنابراین این شما هستید که ضرر خواهید 
کــرد و منافع اقتصادي خودتان را تامین نخواهید کرد لذا 
ما دوست داریم با شما روابط اقتصادي داشته باشیم و این 

شما هســتید که این روابط را به هم مي زنید و قطعا ضرر 
خواهید کرد.

و امــا درباره طالبان هرچنــد دیدگاه هاي مختلفي در 
ایــن خصوص وجــود دارد، یک دیدگاه این اســت که ما 
هرچه زودتر مي بایســت طالبان را به رســمیت بشناسیم 
و نقطــه مقابل نیــز مي گویند بخشــي از طالبان همان 
حقاني ها و داعشي ها هســتند و سابقه اینها همان سابقه 
داعشــي ها است و اینها نشــان دادند ذاتاً ضد شیعه عمل 
مي کنند همانند  انفجار مســجد قندوز و مسجد قندهار و 
در بحث قومیتي نیز هم ظاهرا طالبان فقط پشــتون ها را 
در افغانستان به رسمیت مي شناسند بنابراین این دیدگاه 
دوم مي گوید نباید اصلا طالبان را به رسمیت شناخت. اما 
درخصوص طالبان نیــز ۵ نکته را  به عنوان جمع بندي و 

نقاط اشتراک مطرح شده در این همایش بیان مي کنم.
نکته اول این اســت که ما نمي توانیم طالبان را نادیده 
بگیریــم زیرا واقعیتي در ایــن عرصه وجود دارد و آن هم 
حضور آنان در قدرت فعلي افغانســتان اســت اما نباید از 
نقطه ضعف عمــل نماییم و  باید تعامل با آنان را از نقطه 
قدرت داشــته باشــیم و لذا  درباره به رسمیت شناختن 
طالبان نباید عجولانه عمل کرد. مي بایست سازمان ملل از 
لحاظ حقوق بین الملل که مهمتر از همه کشورهاست ابتدا 
طالبان را به رسمیت بشناسد و سپس بقیه کشورهاي دنیا 
و بعد از آن هم کشورهاي منطقه و همسایگان افغانستان 
و در نهایت ما مي توانیم آنان را به رســمیت بشناســیم. 
بنابراین نباید براي به رســمیت شــناختن طالبان عجله 

داشته باشیم.
 نکته دوم اینکه حکومتي که در افغانســتان مي خواهد 
شکل بگیرد حتماً باید حکومتي فراگیر و منتخب مردم و 
شــامل همه اقوام و مذاهب باشد. مي بایست در افغانستان 
رعایت معیارهاي حقوق بشــري، رعایت معیارهاي حقوق 
شــهروندي، رعایت حقوق زنان و همه اقوام صورت گیرد. 
حدود ۴۳ درصد پشتون ها در افغانستان  هستند اما حدود 
۴۴ درصد تاجیک هــا و درصدي هم از ازبک ها و هزاره ها 
و... هســتند بنابراین تاجیک ها نقــش مهمي  در حکومت 

جدید باید داشته باشند.
همچنیــن احمد مســعود و مقاومت پنجشــیر و پنج 
گروهــي که اخیرا بــا طالبــان مخالفت کرده انــد، باید 
همــه این ها در دولت آینده دیده شــوند بنابراین طالبان 
نمي توانند بگویند فقط یک قوم در راس حکومت باشــد 
و این اقوام را نادیده بگیرند. بحث بعدي مذاهب هســتند 
که خیلي  براي ما مهم اســت و  امنیت شیعه بسیار حایز 
اهمیت اســت و هیچ  یک از عناصر طالبان نباید ضدشیعه 
عمــل کنند.  بحث بعدي هم حقوق مهاجرین اســت که 
حدود ۳ میلیون نفر هستند و نباید نادیده گرفته شوند و 
مي بایست یک چاره اندیشــي اساسي در این باره از سوي 

حکومت جدید انجام گیرد.
نکته سوم این اســت ما دوست داریم روابط برادرانه و 
دوســتانه اي با مردم افغانستان داشته باشیم و حدود دو و 
نیم میلیارد دلار صادرات به افغانستان داشته ایم، طبعاً این 
منافع را هم ما مي خواهیم و هم مردم افغانستان. لذا بحث 
صادرات و تبــادلات اقتصادي و ارتباطات بازرگاني باید با 

آنها ادامه داشته باشد.
نکته چهارم اینکه افکار عمومي  داخل ایران با توجه به 
سوابق طالبان خواستار به رسمیت شناختن طالبان نیست 
اما اگر چنانچــه همه مواردي که ذکر نمــودم را طالبان 
همانگونه که مدعي هســتند انجــام دهند کم کم دیدگاه 
مردم ما نیز مثبت تر خواهد شد و قبول مي نمایند که این 

رابطه برقرار شود.
نکتــه پنجم و آخــر اینکه مظلومانــي همچون احمد 
مســعود و تاجیک هایي که اخیراً زمین هاي شــان توسط 
طالبان مصادره شــده است، حقوقشــان را باید حکومت 
فراگیر طالبان به رســمیت بشناسد و البته این را هم در 
اینجا اضافه کنم که اینطور نیســت که مردم افغانستان از 
حکومت فعلي راضي باشــند. به عبارت دیگر حبا لطالبان 
نبوده اســت کــه مقاومت نکردند بلکــه بغضا از حکومت 
گذشته بوده است که مقاومتي صورت نگرفته است یعني 
اینکه از حکومت قبلي که اشــرف غني بود چون ناراضي 

بودند بي تفاوتي نشان دادند.

دبیرکل حزب مردم سالاري در همایش تاثیر تحولات جمهوري آذربایجان و حکومت طالبان در امنیت ملي ایران:

احزاب کشور نسبت به حکومت طالبان و اقدامات رژيم صهيونيستي
در جمهوري آذربايجان بي تفاوت نيستند

تاکید مدیرکل آژانس بر جلوگیری از شکست دیپلماسی

»رافائل گروســی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی که برای دیدار با انریکــو مورا، معاون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ 
کننده نشســت های احیای برجام به بروکسل سفر 
کرده می گوید: »هیچ راهی جز دیپلماسی برای حل 
چالش های ناشــی از برنامه هسته ای ایران متصور 

نیست.«
به گزارش ایســنا، به نقل از یــورو نیوز، وی با 
بیان اینکه آژانس طرف مذاکره نیست گفت که با 
این وجود نتیجه مذاکره برای این نهاد بین المللی 

»اهمیت زیادی دارد.«

گروسی همچنین تاکید که آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی »ضامــن اجرای تعهــدات هر توافق 

جدیدی« خواهد بود.
گروسی در پاسخ به این ســوال همان طور که 
می دانید پیش از دیدار شما با آقای مورا، مقام های 
ایرانی با ایشــان در بروکســل دربــاره روند ادامه 
مذاکرات احیــای برجام گفتگو کردنــد. آیا اخبار 
جدیدی از محتــوا و نتایج این مذاکرات دارید؟ در 
این باره چه می توانیــد به ما بگویید؟ در حالی که 
آنتونی بلینکن، وزیر خارجه ایالات متحده نیز گفته 
که »پنجره دیپلماسی« در حال بسته شدن است، 

آیا فکر می کنید همچنان راهی برای نجات برجام 
باقی مانده است؟ گفت: من فکر می کنم آغاز دوباره 
مذاکرات احیای برجام بسیار مهم است؛ مذاکراتی 
که پیشــتر شــش دور از آن برگزار شده و طبیعتا 
مذاکرات تازه نیز ادامه همــان روند خواهد بود. از 
این نظر، ما از انجام این مذاکرات استقبال می کنیم. 
البته مسائل زیادی وجود دارد که باید بین طرفین 
حل شود، با این حال، فکر می کنیم که از سرگیری 

سریع این مذاکرات مهم است.
او با اشــاره به مواضع اروپــا در این باره گفت: 
همان طــور که می دانید، آقای مورا از ســوی همه 
طرف ها، از جمله ایران، به عنوان هماهنگ کننده 
این مذاکرات پذیرفته شده است. بنابراین، اتحادیه 
اروپا، البته، نقش مهمی، جدای از تک تک کشورها 
و آژانــس بین المللــی انرژی اتمــی در زمینه حل 
بحران هسته ای ایران دارد. اگر چه ما طرف مذاکره 
نیستیم، اما نتیجه مذاکرات )برای ما( اهمیت زیادی 
دارد. ما ضامن اجــرای تعهدات هر توافق جدیدی 
خواهیم بود. بنابراین، آژانس همواره از نزدیک روند 
مذاکرات برجامی را دنبال می کند. همچنین درباره 
مســائل فنی به تمام کشورهای امضا کننده برجام 

مشورت می دهیم.

گروسی در پاسخ به این سوال که با توجه به آن 
چه که درباره »اعتماد متقابل« می دانیم، هم اکنون 
در کجا قرار داریم؟ آیا به دولت جدید ایران در زمینه 
اعطای اجازه بازرسی های اعتماد دارید؟ گفت: فکر 
می کنم که ما باید اعتماد و اطمینان متقابل داشته 
باشیم. رابطه ما با ایران یک رابطه دائمی است، زیرا 
به برجام یا چیزهای دیگر بســتگی ندارد. این یک 
رابطه دائمی است که بر اساس عضویت کشورها در 
معاهده منع گسترش تســلیحات هسته ای شکل 
می گیرد. این معاهده همه کشورهای عضو را ملزم 
می کند که به کارکنان آژانس اجازه بازرسی بدهند. 
البته مانند هر رابطه ای فراز و نشیب هایی وجود دارد 
و ما سعی و تمام تلاش خود را می کنیم تا آن را در 
سطح خوبی نگه داریم. این پیام همیشگی من است.
گروســی درباره اینکه آیا با رئیس جمهور ایران 
دیدار داشته یا خیر هم گفت: متأسفانه نه، البته بهتر 
اســت بگویم، هنوز نه. امیدوارم که بتوانم. من قبلًا 
با رئیس جمهوری و وزیر خارجه ســابق در تماس 
بودم. اما هنوز این فرصت را نداشته ایم که زمینه این 
گفتگوی سیاسی بسیار ضروری با رئیس جمهوری 
جدید را برقرار کنیم، زیــرا جدا از جنبه های فنی 
که به بازرسی ها مربوط می شود، باید جلب اعتماد 

صورت گیرد.
مدیــرکل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی در 
پاسخ به ســوال مجری یورونیوز که پرسید »شما 
درخواست بازرسی اضطراری آژانس را به مقام های 
ایرانی ارائه کرده اید. آیا به شما مجوز این بازرسی ها 
داده شده اســت؟« گفت: خُب، ما در این مورد در 
حال گفتگو هســتیم. تاکنون نتوانسته ایم دوباره از 
این مرکز)ســایت کرج( بازدید کنیم که مجبوریم 
برخی از تجهیــزات نظارتی خود را تعویض کنیم. 
بازرســی از این ســایت برای ما یک چالش است. 
بنابراین به طور واضح ایــن را با مقامات ایرانی در 
میان گذاشته ایم و صمیمانه امیدوارم که در اسرع 
وقت مجوز صادر شــود چرا که این موضوع به نفع 
ایران است. رافائل گروسی درباره سخنان سخنگوی 
ســازمان انرژی اتمی ایران که گفته بود »انتشــار 
اطلاعات محرمانه و در اختیار همه گذاشــتن آن، 
در آژانس بین المللی انرژی اتمی به یک رویه تبدیل 
شــده که باید هر چه زودتر متوقف شود« گفت: با 
توجه به اهمیت این موضوع، برنامه هسته ای ایران، 
ما به شنیدن و دیدن این نوع پیام ها عادت کرده ایم، 
گاهی با فشارها، گاهی اوقات هم با انتقادهایی از این 

دست مواجه می شویم.

گروه سیاسی: سخنگوی مسئول سیاست 
خارجــی اتحادیه اروپا ماحصل جلســه اخیر 
معاون سیاســی وزیــر امور خارجــه ایران با 
معاون دبیر کل سرویس اقدام خارجی اتحادیه 
اروپا را مفید ارزیابی کرد و افزود؛ این نشست 
کمک کرد تا بهترین روش برای ازســرگیری 

مذاکرات وین شناسایی شود.
»پیتر اســتانو« روز جمعه در گفت وگو با 
خبرنگاران در بروکسل این مطلب را بیان کرد 
و افزود که مســئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا »جوســپ بورل« به عنــوان هماهنگ 
کننــده برجــام و تیمش، ســرگرم رایزنی با 
ایران و ســایر طرف های امضاء کننده برجام 
هستند تا در اســرع وقت تاریخ مشخصی را 
در خصوص شروع مذاکرات برای ازسرگیری 
اجرای برجام تعیین کننــد.  درهمین حال، 
صفحه توییتر شبکه الجزیره به نقل از جیک 
سالیوان مشــاور امنیت ملی آمریکا درباره از 
ســرگیری مذاکرات احیای توافق هسته ای 
در وین نوشــت: ما شاهد نشــانه های مثبتی 
از آمادگی ایران برای بازگشــت به مذاکرات 

بوده ایم.
الجزیره به نقل از ســالیوان ادامه داد: باید 
منتظــر بمانیم و ببینیم آیــا ایرانی ها به میز 

مذاکرات بازخواهند گشت یا نه.
این شــبکه همچنین به بخش دیگری از 
اظهارات مشاور امنیت ملی آمریکا پرداخته و 
به نقل از او نوشت: ما آماده ایم از روی حسن 
نیت برای بازگشت به توافق هسته ای مذاکره 

کنیم و امیدواریم ایرانی ها هم آماده باشند.
به گزارش ایســنا، اظهارات سالیوان در پی 
این مطرح می شــود که علی باقــری معاون 
سیاســی وزیر امور خارجه کشورمان که طی 
چند روز اخیر برای دیدار با انریکه مورا معاون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و رئیس 
جلسات مذاکرات وین به بروکسل سفر کرده 

بود، در صفحه توییتر خود با اشاره به دیدارش 
با هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام 
در این ارتباط  نوشــت: گفت وگویی جدی و 
سازنده با انریکه مورا در مورد عناصر ضروری 
مذاکرات موفق داشــتم. توافق کردیم  پیش  از 
پایان ماه نوامبر مذاکرات را شروع کنیم. تاریخ 

دقیق هفته بعد اعلام خواهد شد.
تا کنون 6 دور مذاکره در شــهر وین میان 
اعضای برجام برای رفــع تحریم های ظالمانه 
آمریکا انجام شــده اســت. طرف ها می گویند 
پیشــرفت های ملموســی در ایــن مذاکرات 
حاصل شده اما پاره ای اختلافات کماکان باقی 

است.
یکی از زمینه های اختلاف در این مذاکرات 
اصــرار آمریکا بر حفظ برخــی از تحریم هایی 
اســت که دولت »دونالد ترامپ« بعد از خروج 
از برجام علیه ایران اعمال کرده است. مضاف 
بر این، دولــت بایدن اعلام کــرده هیچگونه 
ضمانتی نمی تواند دربــاره عدم خروج دوباره 

دولت های بعدی آمریکا از برجام بدهد.
ناخرسندی ضمنی مسکو

 از وضعیت مذاکرات 
گفتنی اســت که معــاون وزیرامورخارجه 
ایران از بروکســل به مسکو رفت تا با مقامات 
روسیه درباره روند مذاکرات وین دیدار کند. بر 
اساس توافق انجام شده کشورمان با کشورهای 
گروه ۱+۴ قرار شد مذاکرات دو جانبه ای نیز با 
هر یک از این کشورها برای اشتراک دیدگاهها 
در باره مذاکرات لغو تحریم های ظالمانه علیه 
ملت ایران انجام شود و در همین چارچوب به 
دعوت ریابکوف اولین دور این مذاکرات امروز 

جمعه با طرف روسی انجام شد.  
با اشــاره به رایزنی های  سرگئی ریابکوف 
اخیر علی باقــری در بروکســل گفت: ما در 
مســکو میزبان علــی باقری کنــی و هیات 
همراه وی هســتیم تا درباره دستور کار معین 

گفت وگو کنیم.
ریابکوف افــزود: نه تنها دربــاره برجام و 
چگونگی از ســرگیری گفت وگوها، بلکه طیف 
وسیعی از موضوعات و به ویژه مسایل مرتبط 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی، مورد بحث و 

بررسی قرار می گیرد.
در موضــع گیری جداگانــه ای ، مذاکره 
کننده ارشــد روســیه با بیان اینکه مســکو 
حامی از سرگیری گفت وگوهای ایران و ۴+۱ 
است، تاکید کرد: مطمئن هستم با همفکری 
یکدیگر درباره زمان از ســرگیری و نیز ساز و 

کار گفتگوها به توافق خواهیم رسید.
میخائیل اولیاوف ســفیر روسیه در آژانس 
بین الملل انرژی اتمی در واکنشــی مجدد به 
مشــکل  مگر  امیرعبداللهیان گفت  اظهارات 
پیش نویس های تهیه شــده چیست؟ مذاکره 
کننده ارشــد روســیه در گفتگوهای احیای 
برجام در توییتر نوشت: پیش نویس های ماه 
ژوئن، محصول تلاش جمعی است و نمی توان 

آن را به سطل آشغال پرتاب کرد.
لازم به ذکر است که اولیانوف پیشتر گفته 
بود: ما بــه دیدگاه هــای او )امیرعبداللهیان( 
احتــرام می گذاریم، اما به نظــر ما، هیچ بن 
بســت در وین در کار نبود.مــا باید از عناصر 

جدید احتمالی در موضع ایران آگاه شویم.
گفتنی ســت چهارشــنبه هفته گذشته، 
حســین امیرعبداللهیان وزیــر خارجه ایران 
اعلام کرد: ما نمی خواهیم از نقطه بن بســت 
مذاکرات وین، وارد گفتگوها شــویم؛ ولی در 
عین حال فرمتی که در وین شــکل گرفته را 

قبول داریم.
تاکید تهران بر حضور موثر آمریکا

ابراز تمایل آمریکا برای مذاکره با حســن 
نیت در جهت بارگشــت بــه توافق در حالی 
مطرح می شود که حســین امیر عبداللهیان 
وزیر امور خارجه کشورمان روز چهارشنبه در 

یک نشست مطبوعاتی با خبرنگاران داخلی و 
خارجی گفت: بازگشــت آنها به برجام آورده 
مهمی بــرای ما نیســت. اینکــه چگونه همه 
برمی گردند نشــان  تعهداتشــان  به  طرف ها 
می دهد که تحریم ها ذیل برجام درباره ایران 
به طور کامل برداشته می شود. ما نمی خواهیم 
از نقطه بن بســت مذاکرات وین وارد مذاکره 
وین شویم. البته فرمت مذاکرات وین را قبول 
داریم و به زودی پس از ارزیابی گفتگوی های 
امروز در بروکسل درباره اینکه در چه تاریخی 
وارد مذاکرات شویم تصمیم می گیریم اما این 

زمان دیر نخواهد بود.
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین درباره 
پیش بینی هر نوع توافق و بازگشت به تعهدات 
گفت: آن بخشــی که به آمریکا مربوط اســت 
اینکه آقای بایدن باید نشــان دهد اراده جدی 
دارد. ما خیلی مشــتاق بازگشت به برجام به 
صرف بازگشــت نیستیم. مهم است که نتیجه 
این بازگشت در راستای لغو تحریم ها و به نفع 
ایران اســت یا به ایجاد محدودیت های جدید 
منجر نشود. فرض را گذاشتیم که بایدن حسن 
نیت دارد حداقل به نشانه کوچکی ۱۰ میلیارد 
دلار از دارایی های ایران را آزاد کنند آن هم در 
شــرایط کرونا. شخصا معتقدم اگر اراده جدی 
بایدن دارد باید آن را نشان دهد تا بتوانیم باور 
کنیم آنها جدی هســتند در لغو تحریم ها. هر 
چند میز مذاکره و هنر دیپلماسی طرف ایرانی 
و سایر طرف ها تعیین کننده است. ما در ایران 
جدی هستیم. اگر همه طرف ها به تعهداتشان 

کامــل برگردند ما هم کامــل برمی گردیم اما 
برای ما نتیجه مهمتــر از حرف های زیبا زدن 

است.
قدرت هــای جهانی از جملــه آمریکا، در 
ماه های گذشته شــش دور مذاکرات پیرامون 
احیــای توافق هســته ای در ویــن را برگزار 
کردنــد. این مذاکــرات میان ایــران و دیگر 
اعضای کمیســیون مشترک برجام و با حضور 
آمریکا درمحــل مذاکرات برگزار شــد. البته 
ایران و آمریکا مذاکرات مستقیمی نداشــتند 
و تنها از طریق نمایندگان دیگر کشــورهای 
حاضر در مذاکرات در جریان مواضع یکدیگر 

قرار می گرفتند.
برگزاری دور هفتم ایــن مذاکرات تا پس 
از تشــکیل دولت سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهور کشــورمان به تاخیر افتاد. زمان دقیق 
از ســرگیری مذاکرات مشــخص نیست، اما 
ایــران اخیرا هم زمــان با برگزاری نشســت 
سالانه مجمع عمومی ســازمان ملل گفته که 
این مذاکــرات می تواند در آینــده نزدیک از 
سر گرفته شود. مقامات ایران همچنین اخیرا 
مطرح کردند مشــغول بررسی نتایج حاصل از 
شــش دور مذاکرات وین هستند و به محض 
پایــات یافتن این بررســی ها، ایــران آماده 
مشــارکت در مذاکرات خواهد بود. مذاکرات 
وین در این راســتا پیش مــی رود که بتواند 
از طریــق اقداماتی هماهنگ شــده، موجب 
بازگشــت دوجانبه آمریکا و ایران به پایبندی 

کامل به توافق هسته ای شود.

از سوی مشاور امنیت ملی آمریکا مطرح شد

 واکنش نسبتا مثبت واشنگتن به تفاهم باقری و مورا
معاون وزیرخارجه از بروکسل به مسکو رفت 


